# 传感技术学报

首 页 | 顾问委员

特奶海外编艺

特约科学院编

编辑委员会委员

编辑部

期刊 汐i

留 言 板

紧系我们

## 纳米Pt/聚吡咯/HRP酶共固定微电极传感器及对血清中H2O2的快速测定

作 者: 干 宁1\*, 王 峰1, 李天华1, 杨 欣1, 江千里2

单 位: 1. 新型功能材料及其制备科学国家重点实验室培育基地, 宁波大学材化学院

基金项目:

摘 要:

将聚吡咯(PPy)和辣根过氧化物酶(HRP)以电聚合的方式沉积在微Pt电极(φ=10μm)上,再以电化学沉积法将纳米Pt颗粒沉积在电极表面,由此制备出纳米Pt/HRP-PPy 共固定微电极传感器(Pt/HRP-PPy-nano Pt CME),研究了其电化学行为。在除O2的磷酸盐缓冲液(PBS)中,该电极加速了H2O2还原反应,而沉积在PPy上的纳米Pt显 著催化了该反应。以计时电流法定量分析H2O2,在30 ℃的0.02mol/L pH = 7.0 PBS中检测H2O2,在0.001~0.3 mmol/L浓度范围呈现线性响应,相关系数为0.9972,检 测下限达0.3 μmol•L-1 (S/N=3)。该传感器对H2O2电流响应灵敏度高(0.42 mA•cm-2•mmol•L-1)、迅速(7.3 s)、稳定性好。此传感器表现出Michaelis-Menten行为, KMapp 为0.033 mmol•L-1。较小的KMapp值表明固定在微Pt电极表面的纳米Pt/HRP对H2O2具有较高亲和性。检测了实际人血清样品中H2O2,结果和对照方法一致,本电极 可用作痕量H2O2生医传感器。

关键词: 聚吡咯, 纳米Pt, HRP酶, 生物传感器, 微电极

#### A H2O2 Micro Electrode Biosensor Based on Coimmobilized Nano Pt/Poly Pyrrole/HRP for Rapid Determination of H2O2 in Human Serum

Author's Name: Gan Ning1,2, Wang Feng1, Li Tian-Hua1, Yang Xin1 Jiang Qian-Li2

Institution: 1.The State Key Laboratory base of Novel Functional Materials and Preparation science, Ninbo University, Ningbo 315211; 2.South Medical University, Guangzhou 51051

#### Abstract:

One biosensor for H2O2 (Pt/HRP-PPy-nano Pt CME) was prepared by polypyrrole (PPy) and horse-radish peroxidase (HRP) coimmobilized on a Pt microelectrode ( $10 \mu m$ ) during the polymer growth stage and then electrodeposited by nano Pt. Its electrochemical behavior was studied. In the deoxygenated phosphate buffer (PBS), the electrode showed an accelerated H2O2 reduction which is catalyzed by nano Pt particles. The performance of Pt/HRP-PPy-nano Pt CME biosensors were examined by amperometric measurement which gives a linear relationship between response current and H2O2 concentration in the range of  $0.001 \sim 0.3 \, mmol/L (R = 0.9972)$ , with the detection limit of  $0.3 \, \mu mol/L$ . Meanwhile, the electrode showed good sensitivity ( $0.42 \, mA \, cm-2 \, mmol-1 \, L$  in amperometric measurements), rapid response time ( $7.3 \, s$ ), and reproducibility for long-term use ( the current maintained 95% for at least more than 70 days to  $10 \, \mu mol/L \, H2O2$ ) in  $0.02 \, mol/L \, pH = 7.0 \, PBS$ . The electrode showed Michaelis-Menten behavior at larger H2O2 concentrations. The KMapp values for the sensors was found to be  $0.033 \, mmol \, L$ -1, The low KMapp values demonstrated that nano Pt and HRP on microplatium electrode exhibited a high affinity to H2O2. The biosensor showes a good consistency to determine H2O2 in real human serum samples with standard method, which indicates it can be used in reality.

Keywords: poly pyrrole; nano Pt; HRP enzyme; biosensor; microelectrode

投稿时间: 2010-04-26

### 查看pdf文件

版权所有 © 2009 《传感技术学报》编辑部 地址: 江苏省南京市四牌楼2号东南大学 <u>苏ICP备09078051号-2</u> 联系电话: 025-83794925; 传真: 025-83794925; Email: dzcg-bjb@seu.edu.cn; dzcg-bjb@163.com 邮编: 210096 技术支持: 南京杰诺瀚软件科技有限公司